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خبر
به  مناسبت عید سعید فطر انجام شد

موافقت رهبر انقلاب با عفو 
و تخفیف مجازات تعدادی از محکومان 

بخش سیاسی- به مناسبت عید سعید فطر حضرت آیت الله خامنه ای با 
عفو یا تخفیف مجازات ۶۹۱ نفر از محکومان محاکم عمومی و انقلاب، 
موافقت  مسلح  نیروهای  قضایی  سازمان  و  حکومتی  تعزیرات  سازمان 
قوه  رئیس  رئیسی  والمسلمین  حجت الاسلام  ایسنا،  گزارش  به  کردند. 
قضاییه به مناسبت فرا رسیدن عید سعید فطر طی نامه ای به رهبر انقلاب 
اسلامی پیشنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات ۶۹۱ نفر از محکومان را 
که در کمیسیون مرکزی عفو و بخشودگی واجد شرایط لازم تشخیص داده 
شده اند، ارائه کرد که این پیشنهاد در اجرای بند ۱۱ از اصل ۱۱۰ قانون 

اساسی مورد موافقت حضرت آیت الله خامنه ای قرار گرفت.

سخنگوی قوه قضاییه:

تقاضای آزادی نزار زاکا در حال 
بررسی است

بخش سیاسی- سخنگوی قوه قضاییه گفت: نزار زاکا تقاضای آزادی 
مشروط کرده و تقاضایی هم از سوی رئیس جمهور لبنان در ارتباط با 
مساعدت در مورد این محکوم واصل شده که این تقاضا و بررسی های 

قضائی در چارچوب ضوابط و مقررات قانونی انجام می شود.
غلامحسین اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به سوالی درباره 
آزادی نزار زکا و اینکه آیا اسم او در لیست عفو شدگان از سوی رهبری 
است؟ گفت: در لیست عفوی که به مناسبت عید سعید فطر اعلام شده، 
پیشنهادی در مورد عفو او ارسال نشده بود و در این لیست اسم ایشان 
ارسال نشده است؛ البته اخیراً خود نزار زاکا تقاضای آزادی مشروط کرده 
و تقاضایی هم از سوی رئیس جمهور لبنان در ارتباط با مساعدت در مورد 
این محکوم واصل شده که این تقاضا و بررسی های قضائی در چارچوب 
ضوابط و مقررات قانونی انجام می شود و اگر چنانچه بررسی های قضائی 

منتهی به نتیجه شد آن را اطلاع رسانی می کنیم.
اسماعیلی همچنین در رابطه با آخرین وضعیت پرونده محمدعلی نجفی 
گفت: پرونده آقای نجفی در روز گذشته به دادگاه کیفری یک استان 

ارجاع شده اما شعبه آن را نپرسیدم و اطلاع ندارم.
وی درباره زمان رسیدگی به این پرونده در دادگاه گفت: وقتی فعلًا برای 
وقت رسیدگی  تعیین  برای  زیرا  نشده  تعیین  پرونده  این  به  رسیدگی 
فرایند قانونی لازم است که باید این فرایند قانونی انجام شود و تا زمانی 
که این فرایند انجام نشده وقت رسیدگی تعیین نمی شود. ما در ضوابط و 

مقررات قانونی پرونده را پیش می بریم.

قاضی کشکولی مسئول رسیدگی 
به پرونده محمدعلی نجفی شد

بخش سیاسی- پرونده قتل همسر دوم شهردار پیشین تهران جهت 
رسیدگی به شعبه نهم دادگاه کیفری یک استان تهران ارجاع شد.

ایسنا، پرونده قتل همسر دوم محمدعلی نجفی که در پی  به گزارش 
صدور کیفرخواست جهت رسیدگی به دادگاه کیفری یک استان تهران 
ارسال شده بود، جهت رسیدگی در اختیار شعبه نهم دادگاه کیفری یک 

استان تهران به ریاست قاضی کشکولی قرار گرفت.
هفتم خرداد سال جاری، همسر دوم شهردار پیشین تهران به ضرب دو 
گلوله در منزل خود واقع در منطقه سعادت آباد تهران به قتل رسید و 
عصر آن روز نیز نجفی با حضور در پلیس آگاهی تهران به قتل همسر 

دوم خود به دلیل اختلافات خانوادگی اعتراف کرد.
دادستان تهران روز سیزدهم خرداد ماه از صدور کیفرخواست محمدعلی 
نجفی خبر داد و گفت: با توجه به تکمیل تحقیقات در پرونده اتهامی 
آقای محمدعلی نجفی دایر بر الف- قتل عمد خانم میترا استاد ب- حمل 
و نگهداری سلاح غیر مجاز ج- ایراد صدمه بدنی عمدی منتهی به جرح 
)غیر فوتی( که با تقاضای اولیای دم مبنی بر قصاص نامبرده، پرونده با 

صدور کیفرخواست جهت رسیدگی به دادگاه کیفری ارسال شد.

تاجگردون رئیس کمیسیون برنامه شد
بخش سیاسی- انتخابات هیأت رئیسه کمیسیون برنامه و بودجه در 
سال چهارم برگزار شد. به گزارش ایسنا، در جلسه بعد از ظهر یکشنبه 
کمیسیون برنامه و بودجه هیأت رئیسه این کمیسیون برای سال چهارم 
فعالیت آن انتخاب شدند که بر این اساس از مجموع ۲۰ نماینده حاضر 
غلامرضا تاج گردون با ۲۰ رأی به عنوان رئیس کمیسیون برنامه انتخاب 
شد. در این انتخابات جهانبخش محبی نیا و هادی قوامی هر کدام با 
۱۷ رأی نواب رئیس اول و دوم، محمد خدابخشی با ۱۱ رأی به عنوان 
سخنگو انتخاب شدند.  علی قربانی نیز با ۱۴ رأی و محسن بیگلری با ۱۲ 

رأی به عنوان دبیران کمیسیون برنامه و بودجه انتخاب شدند.

حسنوند بر ریاست کمیسیون انرژی 
مجلس ابقا شد

انرژی  رئیس کمیسیون  به عنوان  فریدون حسنوند  بخش سیاسی- 
مجلس شورای اسلامی انتخاب شد.

دیروز )یکشنبه( انتخابات هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی در اجلاسیه چهارم دوره دهم مجلس برگزار و ترکیب اعضای 

هیئت رئیسه کمیسیون مشخص شد.
انرژی  کمیسیون  رییس  عنوان  به  حسنوند  فریدون  انتخابات  این  در 
تعیین، همچنین امیری خامکانی  و عدل هاشمی پور  به عنوان نواب 
اول و دوم رییس تعیین شدند. براساس این گزارش در این انتخابات 
دوم  و  اول  دبیران  عنوان  به  پور  کرم  کوروش  و  خدری  عبدالحمید 
به عنوان  الماسی  سکنیه  همچنین  شدند،  انتخاب  انرژی  کمیسیون 

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، انتخاب شد.

روحانی چهارشنبه از 
»شینزو آبه« میزبانی می کند

بخش سیاسی- نخست وزیر پادشاهی ژاپن چهارشنبه 
این هفته )۲۲ خرداد( در رأس یک هیئت عالی رتبه 
و در جریان سفری دو روزه به تهران سفر می کند. به 
گزارش ایسنا، شینزو آبه نخست وزیر پادشاهی ژاپن 
قرار است در سفر خود به تهران که همزمان با نودمین 
انجام  کشور  دو  دیپلماتیک  روابط  تأسیس  سالگرد 
می شود، با مقامات عالی رتبه نظام و حجت الاسلام 
و المسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری دیدار و 
گفت وگو کند. مذاکرت مشترک هیئت های عالی رتبه 
دو کشور و برگزاری کنفرانس خبری مشترک با حسن 
روحانی از دیگر برنامه های سفر شینزو آبه به تهران 
است.  طی چهار دهه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
سفر آبه به ایران نخستین سفر یک نخست وزیر ژاپنی 
او »تاکئو فوکودا« در سال  از  به تهران است؛ پیش 

۱۹۷۸ )۱۳۵۶ شمسی( به ایران سفر کرده بود.
پیگیری  راستای  در  آبه  شینزو  و  روحانی  حسن 
مناسبات دو جانبه از سال ۱۳۹۲ هر سال در حاشیه 
با  نیویورک  در  متحد  ملل  سازمان  عمومی  مجمع 

یکدیگر دیدار و گفت وگو داشته اند.

کرباسچی: 

برخوردهای سیاسی 
صدا وسیما با پرونده نجفی 

نتیجه عکس دارد
بخش سیاسی- دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی 
است  ممکن  نجفی  پرونده  مساله  اینکه  به  اشاره  با 
برای جریان اصلاح طلبی پیامدهای منفی داشته باشد، 
گفت: نوع بازتاب چنین مسائلی در صدا و سیما نتیجه 

عکس آن چیزی که انتظار دارند را به همراه دارد.
غلامحسین کرباسچی در گفت وگو با ایلنا، درباره روند 
میترا  قتل  پرونده  ماجرای  کردن  جناحی  و  عجیب 
استاد و نحوه برخورد با محمد علی نجفی، گفت: ظاهرا 
داشتند،  که  هیجانی  رفتارهای  درباره  آقایان  خود 

متوجه خطایشان شده اند.
وی افزود: به دلیل اینکه ایشان یک آدم شناخته شده 
حساسیت  مساله  این  روی  همه  بودند،  مشهوری  و 
داشتند و فکر می کنم خبرنگاران و مسئولان خبری در 
برخورد با نجفی ملاحظات لازم را نکردند و کارهایشان 

هیجانی و شاید برخلاف قانون هم بوده است.
موضوع  این  شدن  جناحی  به  واکنش  در  کرباسچی 
گفت: در این گونه قضایا مسائل سیاسی هم آمیخته 
می شود، به هر صورت ما حوادث مشابه داشته ایم که 
خیلی برجسته نشده است مثل ماجرای قتلی که به 
آقای جلال الدین فارسی نسبت داده شد اما این ماجرا 
بدلیل اینکه در آن یک قتلی اتفاق افتاده، برای مردم 
تکان دهنده بود و توجه روزنامه نگاران و  عموم جامعه 
را به خود جلب کرد. دبیرکل حزب کارگزاران افزود: از 
آن طرف به دلیل اینکه حساسیتی که روی خود آقای 
ایشان  اجتماعی  و  سیاسی  جایگاه  واسطه  به  نجفی 
وجود دارد، مشهود است که خبرنگاران و صدا و سیما 

هم با این مساله برخورد حساب شده لازم را نکردند.
وی در پاسخ به این سوال که به نظر شما این موضوع 
چه تاثیری در نگاه مردم به جریان اصلاح طلبی دارد، 
گفت: این ماجراها حتما بی تاثیر نیست، بالاخره این 
کنند،  برخورد  آن  با  چگونه  اینکه  منهای  حوادث 
افکار  در  را  خودش  تاثیر  و  نیست  جالبی  حوادث 

عمومی جامعه و مسائل سیاسی خواهد داشت.
در  متاسفانه  افزود:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
اطلاع رسانی یک شکلی هم برخورد می شود که نتیجه 
برخوردهای  که  ندارند  توجه  آقایان  دارد،  معکوس 
سیاسی نهادهایی مثل صدا وسیما و مراکز تبلیغاتی 
عکس  نتیجه های  عمومی  افکار  در  بالاخره  دولتی، 
آنچه که می خواهند را دارد.  کرباسچی در واکنش به 
یادداشتی در یکی از سایت ها که علیه حسین مرعشی 
منتشر شده و او را به علت اصرار برای شهردار شدنش 
در موضوع نجفی مقصر دانسته، گفت: فکر نمی کنم 
آقای مرعشی در این مساله نقش تعیین کننده داشته. 
شورای  اعضای  و  دولتی ها  بیشتر  نجفی  انتخاب  در 
اینکه  به  پاسخ  در  کرباسچی  داشتند.   نقش  شهر 
پیامد  افتاد  نجفی  برای  که  اتفاقی  معتقدند  برخی 
این  در  خیلی  من  گفت:  است،  بوده  فسادها  افشای 
زمینه نمی توانم اظهارنظر کنم چون اطلاعاتی ندارم. 
با مسائل شهرداری  ارتباط  در  است که  این  واقعیت 
حال  در  دادگاه  که  دارد  وجود  سنگینی  پرونده های 
بررسی است و نمی شود راجع به آن اظهارنظر کرد اما 
اینکه بخواهیم این دو مساله را مرتبط کنیم، به نظرم 
ارتباط  درباره  نیست.  وی  و مستند  حدسیات است 
»پرستو«  شایعه  و  امنیتی  نهادهای  با  استاد  میترا 
بودن او اظهار داشت: خود آقای نجفی هم نگفتند که 
قطعا ارتباط داشته اند، گفتند من احتمال می دهم با 
کسانی در ارتباط بوده اند آن را دادگاه باید مشخص 
کند و اظهارنظرهایی هم که می شود بیشتر گمانه زنی 
سیاسی است و کسی در این زمینه اطلاع دقیقی ندارد.

لاریجانی خطاب به مکرون: 

به  جای خط  ونشان كشیدن، به مسائل كشورتان برسید
بخش سیاسی- رییس مجلس با انتقاد از مواضع اخیر رئیس جمهور فرانسه گفت:مکرون 
اگر در خط و نشان کشیدن تبحر دارد، به مسائل داخلی کشور خود بپردازد تا دیگر شاهد 

کشته های زیاد در اعتراضات داخلی فرانسه نباشیم.
به گزارش خبرآنلاین؛ علی لاریجانی رئیس مجلس در نطق پیش از دستور خود در اولین 
جلسه مجلس بعد از تعطیلات عیدفطر، به موضوع فلسطین پرداخت و گفت: مردم ایران 

در مقابل دسیسه اخیر رژیم صهیونیستی و 
آمریکا نسبت به سرنوشت مردم فلسطین 
غیرت دینی و انقلابی خود را نشان دادند 
بی  معادله  را  قرن  قلابی  بزرگ  معامله  و 
هویتی رژیم صهیونیستی بدل کردند.سال 
ها پیش رهبری معظم در مسئله فلسطین 
راه حل دقیقی را ارائه نمودند و چند روز 
پیش مجدد آن را طرح نمودند و آن رجوع 

به آراء مردم فلسطین است.
وی در رابطه با ایده رهبری در مورد مردم 
فلسطین افزود: براساس ایده رهبر انقلاب، 
یک اینکه همه به راه حل دموکراتیک همه 
پرسی تن دهند، دوم همه آوارگان به وطن 
اصلی خود بازگردند، سوم در یک رفراندوم 
آتی  مورد حکومت  ها در  فلسطینی  همه 
خود نظر دهند و چهارم در حکومت مورد 
نظر فلسطین که براساس اکثریت تشکیل 

می شود نسبت به یهودیان انتقال یافته به این سرزمین تصمیم گیری شود.
رئیس مجلس تاکید کرد« آمریکایی ها و اسرائیل اگر به دنبال حل مسئله هستند راه حل 
دموکراتیک این است اما اگر به دنبال راه کلاهبرداری سیاسی هستند، بدانند با مقاومت 

قوی در منطقه مواجه هستند، لازم است وزارت خارجه این راه را دنبال کند.
مناسبت  به  و  روز چهارده خرداد  در  رهبرانقلاب  بیانات حکیمانه  داد:  ادامه  لاریجانی 
رحلت پیشوای بزرگ انقلاب عمیق، استوار و راهگشای حرکت ملت در شرایط فعلی بود، 
ایستادگی و مقاومت مبتکرانه در ابعاد سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و دیپلماتیک راهبرد 
افزایش  به  کند  را خنثی می  موذیانه دشمن  اینکه طراحی  بر  است که علاوه  دقیقی 
قدرت ملی کشور مدد می رساند. وی در بخشی دیگر از صحبت هایش به مشکل مسکن 

پرداخت و گفت: توجه به اولویت نخست کشور که موضوع اقتصادی است و توجه به 
استقلال اقتصادی و تولید ملی مهم ترین مسئله دولت و مجلس است.یکی از موضوعات 
مهم مسئله مسکن در کشور است. در بررسی های مجلس این به دست آمده است که 
مسکن بین ۵۰ تا ۸۰ درصد درآمد افراد را در بر میگیرد که این رقم بسیار غیر متعادل 
است. بیرون کشیدن زمین از بورس بازی و طرح فراگیر در ساخت ساز مسکن از جمله 
این  در  که  هستند  اقداماتی  مهمترین 

خصوص می توان انجام داد.
در  عمران  کمیسیون  لاریجانی  گفته  به 
بنیاد  مرکزی،  بانک  رئیس  با  ای  جلسه 
مسکن، مرکز پژوهش های مجلس تحقق 
بررسی  ایده یک میلیون مسکن در سال 
در  طرح  این  ابعاد  امروز  گفت:  وی  شد. 
نمایندگان محترم  آراء  از  و  جلسه مطرح 
از  یکی  موضوع  این  شد.  خواهد  استفاده 
نسل  خصوص  به  و  جامعه  های  نگرانی 
تمرکز  آن  روی  مجلس  که  است  جوان 
نموده و تا به دست آمدن نتیجه پیگیری 

خواهد شد.
رئیس مجلس همچنین با اشاره به سخنان 
این  گفت:  فرانسه  کشور  جمهور  رئیس 
سخنان بسیار تأثر آور و ناشیانه بود. اگر 
این سخنان از سوی ترامپ مطرح می شد 
بعید نبود، اما این سخنان هیچ سنخیتی با صحبت های آقای مکرون در مذاکرات متعدد 
حضوری و تلفنی وی با آقای روحانی نداشت، گویا ایشان با توجه به طرف گفت و گوی 

خود در هر نشستی سخنانی متفاوت بیان می کنند.
لاریجانی افزود:  اگر آقای مکرون اینقدر در حل مسائل بین المللی و در خط و نشان 
کشیدن برای سایر ملت ها متبحر است، بهتر نیست مشکلات داخلی خود را سروسامان 

دهد که اینقدر کشته و زخمی روی دست ملت فرانسه نگذارد؟
در بخش دیگر از سخنان آقای لاریجانی وی از موضع گیری نخست وزیر عراق در اجلاس 
مکه تقدیر کرده و گفت: موضع دولت عراق در این اجلاس پرده از مساله سازی رژِیم 

سعودی برداشت.

فائزه عباسی 
هفته پیش بود که خبر تشکیل یک جبهه جدید اصلاح طلب همه نگاه ها را متوجه اردوگاه 
چپ کرد. تشکیلاتی که فقط مدیر کل سیاسی وزارت کشور از آن یک نام آورده بود و جز 
همین نام همه چند و چون آن در هاله ای از ابهام بود؛»جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی«.
کم کم خبرهای ضد و نقیض حول محور »جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی« یکی بعد از 
دیگری علنی شد. برخی مانند آذر منصوری قائم مقام دبیر کل حزب اتحاد ملت می گفتند 
همه احزاب در این جبهه تازه تاسیس حضور دارند و افرادی هم مانند رسول منتجب نیا 
می گفتند بعید است همه احزاب در این ساز و کار حضور داشته باشند. نهایتا مشخص شد 
آنچه این روزها به نام جبهه اصلاحات ایران اسلامی، نقل محافل سیاسی شده است همان 
شورای عالی سیاست گذاری است که قرار است در جریان انتخابات ۹۸ میدان دار تحرکات 
جناح چپ باشد اما اینبار با یک نام جدید وارد میدان شده است. سوال مهمتر اما این است 
که با تشکیل این جبهه انتخاباتی جدید،  تکلیف »پارلمان اصلاحات« چه خواهد شد؟ نقش 

عارف در این ساز و کار جدید چگونه تعریف می شود؟ 
پارلمان اصلاحات همچنان بلاتکلیف!

پارلمان اصلاحات و شورای عالی سیاست گذاری تبدیل به دو خط موازی شده اند. از همان 
روزهای بعد از انتخابات ۹۴ تا امروز همچنان بحث و جدل بر سر اینکه کدامیک باید سازوکار 
هماهنگ بخش در اردوگاه چپ باشد ادامه یافته است. عملکرد انتقادبرانگیز فراکسیون امید 
و نمایندگان اصلاح طلب شورای شهر بازار این جدل ها را گاه و بیگاه داغ تر هم کرده است 
و بسیاری بر این اعتقادند شورای عالی سیاستگذاری باید کم کم جای خود را به پارلمان 
اصلاحات بدهد تا آن کم و کاستی های شورای سیاستگذاری در قالب پارلمان اصلاحات 

مرتفع شود. 
اما با ظهور یک جبهه جدید انتخاباتی در جریان اصلاحات گویی سورپرایز و شوک جدیدی 
به بدنه تشکیلاتی اصلاح طلبان وارد شد. آنهم دقیقا در روزهایی که اکثریت منتظر بودند تا 
پارلمان اصلاحات از آغاز به کار خود رونمایی کند اما این ایده یکباره کنار زده شده و یک 

جبهه جدید رونمایی می شود.  
مرعشی: تشکیل پارلمان اصلاحات به قوت خود باقی است اما...

آنطور که حسین مرعشی از اعضای شورای مرکزی حزب کارگزاران و عضو سابق شورای 
عالی سیاست گذاری به خبرآنلاین می گوید گویا عزم اصلاح طلبان برای تشکیل پارلمان 
اصلاحات همچنان به قوت خود باقی است و آنچه موقتی است جبهه اصلاحات یا شورای 
بالاترین مرجع  اینکه شورای عالی سیاست گذاری  بیان  با  او  عالی سیاست گذاری است. 
تصمیم گیری برای تشکیل این ائتلاف جدید است می گوید:»تشکیل پارلمان اصلاحات بر 

اساس تصمیم شورای هماهنگی به بعد از انتخابات مجلس موکول شد.«
مرعشی در پاسخ به این سوال که اگر پارلمان اصلاحات شکل بگیرد سرنوشت جبهه جدید 
اصلاح طلب چه می شود می گوید: »این جبهه و ساز و کار برای انتخابات پیش رو است و 

موقت است تا بعد از انتخابات موضوع پارلمان اصلاحات پیگیری می شود.«
اینکه جریان چپ در تلاش است تا پارلمان اصلاحات را تشکیل دهد موضوعی نبود که تنها 
از زبان مرعشی مطرح شده باشد بلکه حسین کمالی دبیرکل حزب کارگر نیز بر این موضوع 
صحه می گذارد و به خبرآنلاین می گوید: »آنچه حرف اصلی است موضوع پارلمان اصلاحات 
است که مدت هاست بحث آن در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات مطرح بوده است و امروز 

هم در دستورکار قرار دارد«
البته صحبت های کمالی در یک نقطه با مرعشی متفاوت است آن هم در سرنوشت جبهه 
اصلاحات و شورای عالی سیاست گذاری است. کمالی که سال ۹۶ به دلیل اختلافات بر سر 
انتخاب لیست شورای شهر با ناراحتی از این شورا جدا شد حالا می گوید سرنوشت شورای 
عالی با خود اعضا است او می گوید:»قطعا با تشکیل پارلمان اصلاحات ما نمی توانیم برای 
دیگران تعیین تکلیف کنیم یعنی دیگر تشکلات اصلاح طلب می توانند با پارلمان هماهنگ 

باشند یا راه دیگری در پیش بگیرند.« 
جایگاه عارف؛ مجهول معادله جبهه جدیدالتاسیس

هرچند تا اینجا مشخص شد حکم جبهه جدید اصلاح طلب حکمی ابدی برای اصلاح طلبان 
نیست و موقتی است اما دایره ابهامات تنها به همین موضوع ختم نمی شود. در این میان 
اینکه محمدرضا عارف که نامش چندسالی است با نام شورای عالی سیاست گذاری گره 
خورده، قرار است در این ساز و کار جدید کجای جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی قرار 
بگیرد ازیک سو و تکلیف اشخاص حقیقی و حقوقی از سوی دیگر سوالاتی است که در 

ذهن می چرخد.
سعید نورمحمدی از اعضای شورای مرکزی حزب ندا درباره چند و چون جبهه اصلاح طلبان 

ایران اسلامی به خبرآنلاین می گوید: یکی از مشکلاتی که شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان داشت بحث مجوز قانونی این مجموعه برای فعالیت بود. گرچه در دوره قبل 
هم مجوز برای شورای عالی گرفته شده بود اما با این وجود در این مدت از برخی نهادها 
تماس هایی با برخی از اعضای شورای عالی سیاست گذاری گرفته می شد که شورایعالی فاقد 
مجوز هست و شما  نباید در این مجموعه حضور پیدا کنید. همین موضوع باعث شد تا در 
دور جدید فعالیت این شورا به دنبال مجوز برای فعالیت باشیم که شورای عالی بتواند در این 

چارچوب کار خود را ادامه دهد.
او ادامه می دهد: تنها قانونی که بر اساس آن برای ائتلاف های سیاسی حق فعالیت تعریف 
شده بود، قانون جدید احزاب بود که بخشی از آن شامل ائتلاف های سیاسی است و بر 
احزاب  ماده ۱۰  اطلاع کمیسیون  به  را  ائتلاف شان  احزاب سیاسی می توانند  آن  اساس 
برسانند که درخواست مجوز برای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تحت عنوان 
جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی بر اساس این قانون توسط احزاب اصلاح طلب به اطلاع 

کمیسیون ماده ۱۰ رسید.
نورمحمدی درباره تغییر نام شورای عالی سیاست گذرای به جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی 
هم گفت: این تغییر نام از بابت محدودیتی است که در قانون احزاب دیده شده و ائتلاف 
احزاب باید عنوان جبهه داشته باشند. بنابراین به دلیل پیشگیری از ایراد وزارت کشور به نام 

»شورای عالی سیاست گذاری« نام »جبهه« تغییر به این ائتلاف گذاشته شد.
او درباره پارلمان اصلاحات و مناسباتش با این جبهه گفت: این دو بحث جداگانه است. 
پارلمان اصلاحات همچنان در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در حال بررسی است و اگر 
اصلاح طلبان در نهایت برای تشکیل پارلمان اصلاحات به جمع بندی برسند و اساسنامه آن به 
تصویب شورای هماهنگی برسد عملا کار شورای عالی سیاست گذاری یا همین جبهه اصلاح 
طلبان تمام شده است. بنابراین همچنان موضوع پارلمان اصلاحات در دستور کار شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات قرار دارد. اما از آنجا که اختلافات دیدگاه هایی در این زمینه وجود 

دارد نهایی شدن آن طولانی شده است.
نورمحمدی درباره نظر رئیس دولت اصلاحات در خصوص تشکیل جبهه اصلاحات نیز گفت: 
نیازی نبود در مورد نام این جبهه از ایشان نظرخواهی شود. نام هر چیزی می توانست باشد. 
این جبهه هم همان شورای عالی سیاست گذاری است که پیش از این رییس دولت اصلاحات 
نظرشان را درباره آن مطرح کرده بودند. لذا ایشان دیگر درباره نحوه سازوکار فعالیت و بحث 
حقوقی این جبهه دخالتی نمی کنند. تنها دغدغه ای که سال گذشته مد نظر ایشان بود، این 
بود که هرچه سریع تر شورای عالی سیاست گذاری یا هر نهاد دیگری برای مباحث مربوط 
به هماهنگی و انسجام و پیگیری دغدغه های اصلاح طلبی پیگیری شود که متعاقب آن 

شورایعالی شکل گرفت.
او درپاسخ به این سوال که عارف کجای این جبهه قرار دارد، گفت: درست است که ریاست 
شورای عالی سیاست گذاری در حال حاضر با محمدرضا عارف است اما واقعیت این است که 
در دور جدید شورا اصلا ایشان قصد نداشت ریاست را به عهده بگیرد و در جلسه کاندیدا هم 

نشدند اما اعضا به اتفاق تکلیف را به گردن ایشان گذاشتند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره موضوع اشخاص حقیقی و حقوقی در جبهه جدید 
اصلاح طلب گفت: این موضوعی است که هنوز حل نشده است و در حال حاضر هم دوستان 
با همین ساختار جلو می روند تا تکلیف پارلمان اصلاحات مشخص شود. البته هیات رئیسه 
شورایعالی قرار بود یکسری رایزنی ها را برای حل مساله داشته باشند چرا که اصلاح طلبان 
معتقدند این بحث اشخاص حقیقی و حقوقی یک نوع تبعیض سیاسی و حقوقی علیه 

اصلاح طلبان است.
او ادامه داد: در جریان اصولگرا ما مشابه شورای عالی سیاست گذاری را داریم که نمونه بارز 
آن جمنا است. در این تشکیلات هم ما اشخاصی را می بینیم که عضو هیچ حزبی نیستند 
اما هیچ گاه مشاهده نمی کنیم که مثلا از یک نهادی به آقای حدادعادل زنگ بزنند و بگویند 
آن تشکیلاتی که شما در حال رفت و آمد هستید فاقد مجوز است و اگر قرار باشد حضورتان 
در این تشکیلات ادامه پیدا کند ما برای شما پرونده تشکیل می دهیم؛ مسلما این اتفاقاتی 
که برای اصلاح طلبان در حال رخ دادن است برای اقای دکتر حدادعادل و مهندس چمران و 
اقای مهرداد بذرپاش رخ نمی دهد. بنابراین این محدودیتی سیاسی است که اعضای شورای 
عالی سیاست گذاری معتقدند باید آن را با گفتگو و رایزنی برطرف کرد. در شرایط فعلی کشور 
هم هنوز احزاب جا نیفتاده اند و تمام سرمایه سیاسی و اجتماعی هر دو جریان سیاسی 
اصولگرا و اصلاح طلب فقط احزاب این دو جریان نیستند. علاوه بر احزاب اشخاصی هم 
هستند که هم سرمایه این دو جریان و هم سرمایه ملی کشور هستند که نه می توان و نه 

باید آنها را نادیده گرفت.

تجمع اصلاح طلبان زیر سقف»جبهه موقت«

پارلمان اصلاحات به کما رفت


